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Az államfő 
szava 

PANEK SÁNDOR 

Sólyom László újra megszólal. Ahogyan hivatalába lépésekor 
is bejelentette, olyan alkalommal fog megnyilvánulni, amikor 
közvetlenül az alkotmányosság szempontjából van szükség ál-
lásfoglalására. A köztársasági elnök már bejelentette, a parla-
ment őszi nyitóülésén kíván beszédet mondani, beszédének 
témája pedig „a demokratikus államszervezet értékeinek 
megerősítése" lesz. 

Bár a politikai csaták az elmúlt időszakban a Magyar Gárda 
megjelenése körül zajlottak, ezt megelőzően a köztársasági el-
nök a költségvetés alkotmányos korlátok közé szorítása ügyé-
ben, egy nagyobb távlatú kérdésben kezdeményezett konzul-
tációt a pártokkal. Sólyom László azt ismerte fel, hogy a kor-
mányzati ciklus félidejében itt az ideje biztosítékot szerezni 
arra, hogy a választási kampányok ígérgetései ne vethessék 
vissza az államháztartás amúgy is siralmas állapotát. Sajátos 
módon a költségvetést ellenőrző hivatal kezdeményezése, 
amely elejét vehetné a legutóbbi kampány eseményeinek, és 
lényegében annak, hogy a választókat félre lehessen vezetni, 
kisebb visszhangot váltott ki, mint Sólyom László átmeneti 
hallgatása a gárda ügyében. 

Sólyom László szűkszavú, közvetett reagálásának hátterében a 
gárdával kapcsolatban alighanem az állt, hogy a köztársasági el-
nök kötelességének érezte: ne politikai szervezetek felszólításai 
által sodorva, hanem csakis közvetlenül az alkotmány értékeiből 
kiindulva szólaljon meg, az általa választott helyen és időpont-
ban. A köztársasági elnök sem azt nem kockáztathatta, hogy nyi-
latkozatával még további súlyt adjon egy radikális szervezetnek, 
sem azt, hogy az általa képviselt közjogi méltóság átvegye a politi-
kai pártok manipulatív logikáját a gárda- vagy egyéb ügy témájá-
ban. 

A köztársasági elnök nemcsak hallgatással, hanem időzített 
megszólalásaival óvja hitelességét. Parlamenti beszédében va-
lószínűleg ki fog térni a Magyar Gárda elutasítására is, de a 
helyszín megválasztásával azt üzeni majd: ez az elutasítás az 
alkotmányos értékek, és nem valamely politikai realitás alap-
ján történik. Más esélye nincs arra, hogy - például a költségve-
tési ellenőrzés ügyében - súlya legyen a közéletben. Sólyom 
Lászlót e tekintetben kényes helyzetbe hozta a politika. Máris 
bőven vannak hangok, amelyek célt tévesztett civilnek állítják 
be őt, mert morális mércét akar állítani egy olyan időszakban, 
amikor a szereplők jó része abban érdekelt, hogy nézőpont 
kérdése legyen a politikai erkölcs. A közbizalmat eljátszott po-
litikai környezet semmilyen pro és kontra érvét nem használ-
hatja, amíg a magyar politika a morális pangás állapotában ta-
lálható. Az egyetlen, amit a köztársasági elnök tehet, hogy jó-
zan megszólalásokkal érzékelteti a társadalom számára: nem 
a kommunikációs műhelyekben kigondolt cirkuszok közönsé-
gének, vagyis a választónak ment el az esze, ha még erkölcsös 
politikát akar. 

Szegedről szól ma 
az ml híradója 
A szegedi Novotel Szálloda tető- aktuális városról szóló kisfilmet 
kertjét választotta helyszínül a mutatják: ma este szegedi érde-
Magyar Televízió híradója: ma kességeket láthatnak a nézők az 
innen jelentkezik Pálffy István, ugyancsak Szegedről közvetített 
A köztévé nyolcnapos országjáró híradó főkiadása előtt, 
körútjának második állomása A csongrádi megyeszékhelyen 
Szeged - vasárnaptól szeptember három helyszín is számításba 
9-éig mindennap más vidéki jött: a Klauzál vagy a Dóm tér, 
helyszínről, egyebek mellett illetve a Novotel. Két dolog mi-
Pécsről, Debrecenből, Sopron- att is a szálloda tetejére esett a 
hói, Pannonhalmáról, Tokajból választás. Az egyik, hogy innen 
jelentkezik a híradó. kiváló panoráma nyílik a város-

Pálffy István és D. Tóth Kriszta ra. 
egymást kétnaponta váltva veze- Másrészt pedig ez egy kipróbált 
tik a vidéki Magyarországot be- helyszín. A tavalyi tiszai árvíz 
mutató műsorokat, amelyek el- idején ugyanis innen jelentke-
készítésébe besegítenek a regio- zett be „élőben" a körzeti stúdió 
nális stúdiók is. A híradó előtt az munkatársa. 

Bajban van a szegedi traumatológiai ügyelet 

Több beteg, kevesebb pénz 
Négy orvos helyett csak három kezdte meg 
az ügyeletet a szegedi traumatológiai kli-
nikán még szombaton - átcsoportosítá-
sokkal akarják biztosítani a szokásos lét-
számot. A traumatológián megnőtt a be-
tegforgalom, de kevesebb lett a pénz. A 
vezetők ma tárgyalnak a megoldásról. 

M U N K A T Á R S U N K T Ó L 

Információnk szerint ma délelőtt egyeztet a 
traumatológiai klinika vezetőjével és orvo-
saival Pál Attila, a szegedi egyetem 
Szent-Györgyi Albert Klinikai Központjának 
elnöke - az ügyeletekről. Szombaton ugyanis 
az történt, hogy a szokásos négy helyett csak 
három orvos kezdte meg az ügyeletet. Bár -
mint Kovács Ivántól, a klinikai központ stra-
tégiai igazgatójától megtudtuk - fél órán be-

lül bement a negyedik orvos, a traumatológi-
án egyre nehezebb a helyzet. 

Az egészségügyi átalakítások során meg-
szűnt a traumatológiai ügyelet Makón és 
Hódmezővásárhelyen. Míg korábban Szege-
den fölváltva adta az ügyeletet a városi kór-
ház és a klinika, a kórház már csak kedden-
ként és havonta egy hétvégén ügyeletes. 
Mindezek miatt is megnőtt - úgy tudjuk, leg-
alább a kétszeresére - a betegforgalom. Idő-
közben viszont az ügyeleti órák díjazása le-
csökkent: korábban az alapbér 110 százalé-
kát kapták az orvosok, most csak 70 százalé-
kát. Megszűnt a traumatológusoknak járó 
pótlék. Idén április l-jétől pedig elvonta a 
minisztérium a progresszív ellátásért járó ko-
rábbi díjazást, ami havonta 50 milliós ki-
esést jelent a szegedi klinikán. 

Szombaton az ügyeleteshiányról Török 

László egyetemi adjunktus tájékoztatott, 
mondván, az orvosok kétharmadának szep-
tember 1 -jéig elfogyott a kötelezhető túlóra-
kerete, ezentúl csak önkéntes alapon vállal-
hatnak pluszmunkát. Ennek díjazásáról vi-
szont nincs megállapodás az egyetemvezetők 
és a klinika között. 

Kovács Iván szerint az intézményben dol-
gozó 18 orvos közül 9-nek még nem telt be a 
kötelezhető túlórakerete - egyikük ment be 
dolgozni szombaton is. A stratégiai igazgató 
átcsoportosításokkal megoldhatónak látja a 
szokásos létszámú ügyeletet a továbbiakban 
- erről is szó lesz a mai egyeztetésen a klini-
kai központ és a traumatológia vezetői kö-
zött. Pál Attila egyébként az elmúlt csütörtö-
kön tájékoztatta a traumatológusokat, hogy 
július 1-jéig visszamenőleg megkapják a 110 
százalékos ügyeleti díjakat. 

A rendhagyó évjárat nem hoz magas felvásárlási árakat 

Már szüretelnek Csongrádon 

Hét végén már javában folyt a szüret a bokrost szőlődombokon Fotó: Bíró Dániel 

Minden eddiginél korábban kezdődött a szüret a csongrádi hegy-
községben: pénteken már szedték a fehér szőlőt, ezen a héten pedig 
már a vörös fajták következnek. Előzetes számítások szerint Bokros 
környékén a tavalyihoz képest kevesebb, mintegy 21 ezer mázsa 
össztermés várható. A borvidék déli területein is már javában tart a 
betakarítás, ott hektáronként 4 0 mázsával kalkulálnak. 

A szokásosnál egy hónappal elő-
rébb jár a természet, ezért a szüret 
is minden eddiginél korábban 
kezdődött meg a csongrádi borvi-
déken. A terület déli hegyközsége-
iben már leszedték a korai fajtá-
kat, pénteken Bokroson is megin-
dultak a szüretelók, ahol elsőként 
a fehér szőlőt szedték. Ezen a hé-
ten a zweigelt következhet, a hó-
nap közepétől pedig a kékfrankos. 

- Nincs értelme várni, mert 
hiába emelkednek a fokok, el 
fognak égni a savak - nyilatkozta 
lapunknak a megkezdődött szü-
ret kapcsán Kiss István. A csong-
rádi hegybíró kalkulációi szerint 
az idei termés valamelyest keve-

sebb lesz, mint a tavalyi volt: er-
re az őszre 21 ezer mázsával szá-
molnak Bokros környékén. Hoz-
zátette, a meg nem égett tőkék-
nél ideális fokok lesznek. A fa-
gyok és az aszály után most a 
rengeteg seregély okoz fejtörést a 
Csongrád környéki termelők-
nek. A hegybíró elmondta, hiába 
szerették volna legalább riasztás-
sal távol tartani a tőkéktől a ma-
dársereget, a nemzeti park az ál-
latok védettsége miatt nem enge-
délyezte ezt. A felvásárlási árak 
kapcsán megjegyezte, nagyjából 
a tavalyi árak fognak visszakö-
szöni, esetleg párszázalékos 
emelkedéssel lehet számolni. 

- A nyár eleji becslés fele fog 
teljesülni - nyilatkozta lapunk-
nak Géczi Lajos, a borvidék elnö-
ke. Ez hektáronként negyvenmá-
zsás termésátlagot jelent. Géczi 
szerint idén sokkal nagyobb fi-
gyelmet kell fordítani a szüret 
időzítésére: nem csupán a fokot, 
de a savtartalmat is folyamato-
san kell vizsgálni. A rendhagyó 
évjárat azonban nem borítja fel a 
felvásárlási árakat, amiket to-

vábbra is az olcsó olasz és spa-
nyol borok dömpingárai befolyá-
solnak. Az elnök úgy véli, a kék 
szőlőkért 60-70 forintot adhat-
nak a pincészetek, míg a fehér 
fajták ára valamivel 70 forint fe-
lett lesz. Mindez azt jelenti, hogy 
a szőlőtermelés ebben az évben 
nem sok nyereséggel fog kecseg-
tetni a csongrádi borvidék gazdái 
számára. 

B. D . 

B O R V I D É K I K É R D É S 

1 1 ° A borvidéki központ Csongrádra költöztetése kapcsán nincs komolyabb vélemény-
különbség a z érintettek között Mint arról beszámoltunk, a csongrádiak azt szeret-
nék, hogy Mórahalomról a Tisza-parti városba kerüljön a z adminisztráció. A jelen-
legi elnök, Géczi Lajos szerint ennek nincsen semmilyen akadálya, ha megfelelő 
programmal rukkolnak elő Csongrádon. Hozzátette, a csongrádiak sohasem pá-
lyázták meg a titkári állást, ezért nem merült fel eddig a központváltás kérdése. 
Ungerbauer György szerint ez a téma sokkal inkább elvi, mint személyi kérdés. A 
csongrádi hegyközség elnöke úgy véli, a z mindenképpen mellettük szól, hogy csak 
náluk van állandó és gyakorlott adminisztráció, illetve a felvásárlók is helyben van-
nak. Ungerbauer ugyanakkor leszögezte, nem ő akar lenni a borvidék vezetője. 

Telefonkártyás csalók 
Németországban bajba került rokon ismerőse-
ként, illetve Sugár Andrásként, a T-Mobile volt 
vezérigazgatójaként mutatkoztak be kollégáink-
nak azok a csalók, akik így szerették volna, ha 
feltöltjük telefonjuk egyenlegét. 

A klasszikus (hamis)pénzváltós, vásárlásos esetek 
mellett megjelentek a mobiltelefonos lenyúlások 
is. A rejtett számról jelentkezők fantáziájának 
semmi sem szab gátat. Egy nap két kollégánknál is 
próbálkoztak. Az egyik, reszelős hangú, idősebb te-
lefonáló este fél tízkor izgatott hangon azzal csör-
gött, hogy kollégánk Németországban bajba jutott 
rokona nevében beszél, akinek lemerült az egyenle-
ge, s szeretné, ha a hívott azt feltöltené. A telefoná-
ló persze nem járt sikerrel. 

Másik kollégánkat fényes nappal hívta fel egy férfi, 
aki Sugár Andrásként, a T-Mobile vezérigazgatója-
ként mutatkozott be, majd örömmel értesített, hogy 
mi nyertük meg a cég nyereményakciójaként a 10 
millió forintos fődíjat. Kollégánk meglepődött, és kí-
váncsian érdeklődött, mivel érdemelte ki pannonos-
ként a T-Mobile díját, ám a „vezér" olyan gördüléke-
nyen folytatta, mintha csak olvasta volna a szöveget. 

A kolléga érdeklődve hallgatta mondandóját, misze-
rint a pénz mellé jár egy kéthetes Földközi-tengeri 
hajóút is. És mindehhez csupán azt kell tennie, hogy 
vásárol két tízezer forintos feltöltőkártyát, majd ami-
kor visszahívja az ismeretlen, bediktálja a kártya szá-
mát. Kollégánk felvilágosította az ismeretlent, hogy 
az igazi Sugár András tavaly szeptember óta már nem 
a T-Mobile vezére. Erre a telefonáló szó nélkül letette 
a telefont. A mobilszolgáltatók is tudnak a csalások-
ról. A T-Mobile honlapján hívja fel a figyelmet, hogy 
az érvényes feltöltőkártyakódot soha, semmilyen ok-
ból ne adjuk ki másnak. Javasolják, ha mégis kicsal-
ták tőlünk, akkor tegyünk feljelentést a lakóhelyünk 
szerinti rendőrkapitányságon. 

Az idén Vásárhelyen hárman, Kisteleken hárman, 
Szegeden tizenketten, Csongrádon ketten, míg Szen-
tesen nyolcan tettek feljelentést, miután rájöttek, át-
verték őket. A szentesi sértetteket átverők közül ket-
tőt megtaláltak a rendőrök, egyiküket vád alá helyez-
ték, míg egy pécsi illetőségű elkövető ügyét vádeme-
lési javaslattal továbbították az ügyészségnek. A tele-
fonkártyás csalások egyébként a csekély kár miatt 
csupán szabálysértésnek számítanak. 

B. K. A. 

Betéti ajánlat 
magas Kamattal. 

Kiugróan magas kamat, 
a betét teljes összegére. 

Citibank lekötött betét 

12% 
Vannak Idó'szakok, amikor különösen 

fontos, hogy jól kezelje a megtakarításait. 

A Citibank 12%-os MEGA betéti ajánlata 

már rövid távon is kiemelkedő' kamatot 

nyújt, még a kamatadó mellett is! 

betét i kamat 
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